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Vragen en opwaardering m.b.t. Memo Aanbevelingen middellange termijnstrategie circulaire 
samenleving 
 
Wij danken de fractie van de Partij voor de Dieren voor hun zorgvuldige bestudering van beide rapporten en 
het meegeven van hun inzichten op basis van die analyses. 
Het college neemt daar voor nu kennis van. Er ligt op dit moment geen concreet voorstel voor van GS. Wij 
denken dat het goed is als het nieuwe college van GS bij de actualisatie van het uitvoeringsprogramma en het 
opstellen van een middellang termijnstrategie circulaire samenleving dit meeneemt en bespreekt met PS. De 
inzichten uit de rapporten van Circularities en Circulair.Support kunnen hierbij behulpzaam zijn. De 
doelstellingen en genoemde middelen zijn aannames die zijn gedaan en zijn niet per definitie onderdeel van 
huidig beleid. De precieze invulling van de ambities en het tijdspad en prioritering van middelen zal mogelijk 
ook onderwerp van gesprek zijn bij de formatie.  
 
 

Fractie # Vraag/input Antwoord/reactie 

PvdD 1 Opwaardeerverzoek: - Op p. 13 gaat het 
over natuurgebieden vergroten o.a. in 
akkerbouwgebieden en het doel is in 2027 
ten minste 100 boeren te hebben geholpen. 
Nu zijn er in de provincie in 2022 1.630 
graasdierbedrijven, ongeveer 290 akker- en 
tuinbouwbedrijven en nog 113 
hokdierbedrijven. Deze beslaan samen 8,3 
miljoen are grond in de provincie. Om er dan 
100 te hebben overtuigd lijkt ons wat karig. 
Kan deze ambitie niet veel hoger worden 
gesteld?   
 

Als aanbeveling wordt genoemd: “Om 
natuurgebieden te vergroten wordt gewerkt  
aan het integreren van natuur in land en 
akkerbouwgebieden in samenwerking met 
boeren zoals het natuurinclusief maken van 
hun land door  bijvoorbeeld voedselbossen, 
aanleg van natuurlijke heggen, agro-forestry 
of kruidenrijke landschappen etc.” 

Het integreren van natuur in land en 
akkerbouwgebieden staat hierbij voorop. 
Deze ambitie sluit aan bij de inzet van de 
Utrecht zoals wij die nu plegen. Hierbij kan 
gedacht worden aan Agroforestry en Kleine 
Landschapselementen, maar ook aan de 
inzet voor Natuurinsclusieve Landbouw in 
bredere zin. Een hogere ambitie zou een 
grotere investering vergen. In het kader van 
het Utrechts Programma Landelijk Gebied 
(UPLG) achten wijd dit haalbaar. Een exact 
getal is daar op dit moment niet aan te 
hangen. 

 2 Opwaardeerverzoek: Op pagina 47 staat als 
doelstelling dat in 2027 duidelijk is welke 
lozingen in het water door welke bedrijven in 
de provincie worden veroorzaakt. Gezien de 
al slechte waterkwaliteit in onze provincie 
lijkt ons dit rijkelijk te laat. Is het mogelijk 
deze duidelijkheid al in 2024 te hebben? Zo 
niet, waarom niet? 

Het inzicht krijgen in lozingen van bedrijven 
en de effecten op mens en dier is intensief 
en omvangrijk, en niet realistisch om dit in 
2024 afgerond te hebben. Lozingen worden 
gedaan door een grote verscheidenheid aan 
bedrijven, zoals industrie, veehouderijen, 
snackbars, Rioolwaterzuiveringsinstallaties 
van de waterschappen, etc. In totaal gaat 
het in de provincie Utrecht om ongeveer 
36.000 gemeentelijke inrichtingen, en 
ongeveer 74 provinciale inrichtingen. De 
uitvoering is belegd bij verschillende 
Uitvoeringsdiensten (RUD Utrecht, ODRU 
en Omgevingsdienst Noordzeekanaal), 
enkele gemeenten, de waterschappen en 
Rijkswaterstaat. Een totaalbeeld voor de 
provincie Utrecht krijgen vraagt om een 
complexe samenwerking met al deze 
partijen. Ook staat de kennis van het 
bepalen van de effecten van een lozing op 
mens en dier in de kinderschoenen. De 
provincie richt zich op de samenwerking en 
kijkt met RUD naar het snel inzichtelijk 
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krijgen van de lozingen voor de inrichtingen 
waar de provincie het bevoegde gezag is. 

 3 Opwaardeerverzoek: Op het gebied van 
voedsel kan het volgens ons echt 
ambitieuzer. De plannen zijn dat pas in 2030 
de catering van de Provincie helemaal 
plantaardig, seizoensgebonden en lokaal is. 
Waarom niet eerder? Te meer omdat de 
intenties geformuleerd onder 3.8 zijn om in 
2030 10% van de consumptie in de hele 
provincie lokaal geproduceerd te hebben. 
Onder het mom van het goede voorbeeld 
geven zou de eigen catering dus echt eerder 
kunnen overstappen. Wat zijn uw gedachten 
daarover? 

Op dit moment werken we onder 
begeleiding van adviesbureau Greendish en 
met het ondertekenen van Green Deal 
duurzame catering in 2020 toe naar een 
duurzamer voedingsaanbod in de catering.  
De ambitie om 100% plantaardig 
assortiment te hebben in 2030 is momenteel 
niet bestuurlijk verankerd in huidig beleid. 
Met de Voedselagenda 2021-2023 wordt 
wel ingezet op meer plantaardig, met meer 
gezonde en duurzame voedselkeuzes. In de 
Green Deal duurzame catering is het 
volgende opgenomen: Doel: een verhouding 
tussen dierlijke en plantaardige eiwitten in 
het totale aanbod van 50%-50%. Als wij ook 
lokaal, uit seizoen en biologisch producten 
willen stimuleren, betekent dat ook het 
inkopen van vlees, zuivel en eieren van 
onze agrarisch ondernemers in de provincie. 
Voor inkoop van vlees zijn keurmerken 
richting biologie en beter leven keurmerk het 
uitgangspunt. 100% vegetarisch is op dit 
moment niet het streven, maar het 
stimuleren van zoveel mogelijk plantaardig 
eten en dat dit deels de norm is.  

 4 Opwaardeerverzoek: In 2027 zouden er 50 
kleinschalige landbouw, lokale 
voedselcoöperaties en 
voedselbossen/stadslandbouw van de grond 
moeten komen. Gezien ook bovenstaande 
ambities lijkt ons dit wat karig. Dit zijn er 
gemiddeld nog geen 2 per provincie. Het lijkt 
ons dat die er al zijn. Is er al een beeld van 
hoeveel initiatieven er nu al zijn? Kan deze 
ambitie niet opgeschaald worden? 

Hieronder volgt een nuancering wat betreft 
deze aanbeveling: 
- Binnen de Voedselagenda 2021-2023, als 
tijdelijke stimuleringsagenda, wordt 
momenteel gewerkt aan circulariteit door het 
versterken van korte ketens, waardoor er 
minder voedsel verspild wordt, en aan 
bewustwording voor verminderen van 
voedselverspilling. De vraag is in hoeverre 
het stimuleren van deze vormen van 
kleinschalige en consument aangestuurde 
initiatieven, en voedselbossen bijdragen aan 
de circulaire opgave.  
- De aanbeveling is breed in opzet, en 
daarmee niet heel duidelijk. Het gaat om 
veel verschillende type initiatieven 
(kleinschalige landbouw, lokale 
voedselcoöperaties, voedselbossen, 
stadslandbouw en pluktuinen). Deze 
initiatieven kunnen gestimuleerd worden met 
bijvoorbeeld kennis, het creëren van ruimte 
of cofinanciering. Dit vraagt om 
verschillende acties en inzet van de 
provincie. Gezien de aanbeveling omhelst 
het resultaat niet per se dat die initiatieven 
ook gerealiseerd moeten zijn. Vanuit de 
ambtelijke organisatie dient nog onderzocht 
te worden hoe passend deze aanbeveling is.  
- De Voedselagenda 2021-2023 is een 
tijdelijke stimuleringsagenda, voor uitvoering 
van deze aanbeveling zijn er geen middelen 
beschikbaar. Het is een keuze van een 
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nieuw te vormen college om hier middelen 
voor vrij te maken. 
- Voedselbossen worden wel gestimuleerd 
vanuit het strategisch 
bossenbeleid/Agroforestry.  
- Grotendeels hebben we wel in beeld vanuit 
de Voedselagenda en Agroforesty hoeveel 
CSA's, herenboeren, voedselcoöperaties en 
voedselbossen er zijn in provincie Utrecht. 
Ongeveer 30 CSA's/sociale voedseltuinen, 7 
voedselcoöperaties, 2 herenboeren en 20 
voedselbossen hebben we in beeld.  

 5 Opwaardeerverzoek: Op p.55 wordt 
aangegeven dat er in samenwerking met 
scholen 200 voedselbosjes worden mede 
gefinancierd. Constaterende dat er op het 
moment slechts 13 IVN voedselbosjes in de 
provincie zijn en met de doelstelling grofweg 
1/3 van de scholen een voedselbosje moet 
krijgen volgens de doelstelling vragen wij 
ons het volgende af: Is de provincie bereid 
om actief scholen & BSO's te benaderen en 
enthousiasmeren voor de voedselbosjes? 

Hieronder volgt een nuancering wat betreft 
deze aanbeveling: 
- In het advies wordt circulariteit in relatie tot 
voedsel breed getrokken. Thema’s als 
seizoensgebonden voeding, plantaardig 
voedsel, biologisch, worden ook onder 
circulair geschaard. Dat hangt meer samen 
met een invulling van wat duurzame 
voedselkeuzes zijn, dan dat het gaat over 
het thema circulariteit in relatie tot voedsel.  
- Binnen de Voedselagenda 2021-2023, als 
tijdelijke stimuleringsagenda, wordt 
momenteel gewerkt aan circulariteit door het 
versterken van korte ketens, waardoor er 
minder voedsel verspild wordt, en aan 
bewustwording voor verminderen van 
voedselverspilling. De vraag is in hoeverre 
aanleg van voedselbossen bij bso’s/scholen 
bijdraagt aan de circulaire opgave. 
- Op dit moment is er geen focus/doelstelling 
op het aanleggen van voedselbossen bij 
bso’s/scholen binnen de Voedselagenda, en 
binnen andere opgaves en programma’s. 
- Er zijn op dit moment dan geen middelen 
beschikbaar voor uitvoering van deze 
aanbeveling, ook niet voor de gevraagde 
100k. Het is een keuze van een nieuw te 
vormen college om hier middelen voor vrij te 
maken. 
- Binnen de tijdelijke Voedselagenda wordt 
wat betreft subdoel voedselvaardiger maken 
van kinderen en jongeren samengewerkt 
met IVN en netwerk van Jong Leren Eten-
programma om scholen/bso's te bereiken. 
De Voedselagenda benadert niet zelf 
scholen/bso's.  

 6 Gronduitgifte is een belangrijk punt en 
wordt, wat ons betreft, terecht het punt 
gemaakt dat aan particulieren of groepen 
dan de circulaire en duurzame voorwaarden 
daaraan gesteld kunnen worden (p.18). 
Welke stukken grond staan op de lijst voor 
mogelijke gronduitgifte de komende jaren? 

De provincie Utrecht koopt gronden aan 
voor gerichte doelen. Er zijn percelen die 
aangekochte worden voor bijvoorbeeld de 
realisatie van natuur of aanleg van 
infrastructuur. Daarnaast worden gronden 
ingezet voor andere doelen. Mocht na een 
aantal jaren blijken dat de provincie de 
eerder aangekochte gronden niet meer in 
kan zetten voor provinciale doelen zullen 
deze gronden openbaar worden verkocht. Er 
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is op dit moment geen lijst met gronden die 
op korte termijn verkocht gaan worden. 

 7 p.28 Ook is er inzet om een vlot, veilig en 
comfortabel regionaal fietsnetwerk verder te 
faciliteren en te inventariseren wat nodig is 
voor de schaalsprong in het openbaar 
vervoer. Is inzichtelijk wat de verhouding is 
tussen Provinciale subsidiegelden voor de 
aanleg van nieuwe autowegen versus dat 
van voor de fiets én stimuleren van 
deelvervoer? 

De provincie heeft de afgelopen jaren geen 
subsidies verstrekt voor de aanleg van 
nieuwe autowegen. Dit conform het 
Mobiliteitsprogramma en de bijbehorende 
Uitvoeringsverordening subsidies mobiliteit 
2020-2023 provincie Utrecht. Wel zijn er nog 
enkele oudere uitstaande 
subsidiebeschikkingen voor 
realisatie/aanpassing van autowegen. Deze 
projecten zijn vaak niet sec gericht op de 
auto, maar ook op verbeteren van 
bijvoorbeeld leefbaarheid, veiligheid en 
doorstroming, waarbij niet alleen de auto 
maar ook OV en fiets gebaat zijn.  
  
De provincie heeft in 2023 de volgende 
subsidiebudgetten voor fiets: 

• 4 mln voor kwaliteitsverbetering van het 
regionaal fietsnetwerk 

• 12 mln voor verkenning en realisatie van 
doorfietsroutes 

• 3,2 mln voor het uitbreiden van 
fietsvoorzieningen (oa stallingen) op en 
naar knooppunten 

• 0,5 mln voor overige activiteiten wat 
betreft fiets (o.a. verbeteringen 
voorzieningen in last mile 
bedrijventerreinen, slimme 
toepassingen, stimuleren fietsgebruik) 

  
De provincie heeft geen subsidiegelden voor 
het stimuleren van deelvervoer. In het 
regionaal samenwerkingsprogramma 
Goedopweg is in de jaren 2023 en 2024 
€1,3 miljoen euro gereserveerd voor het 
stimuleren van deelmobiliteit in de provincie. 
Het provinciale aandeel van dit bedrag is 
26%, toegezegd in de BO MIRT afspraken 
van 2019 over de Korte Termijn Aanpak U 
Ned. 
 

 8 Gezien de ambtelijke toelichting dat 200 
projecten om opschaling vraagt, hoeveel 
middelen worden er naast de 100k voor 
financiering vrijgemaakt om de opschaling 
van voedselbosjes bij scholen te realiseren 
(p.55)? 

Hieronder volgt een nuancering wat betreft 
deze aanbeveling: 
- In het advies wordt circulariteit in relatie tot 
voedsel breed getrokken. Thema’s als 
seizoensgebonden voeding, plantaardig 
voedsel, biologisch, worden ook onder 
circulair geschaard. Dat hangt meer samen 
met een invulling van wat duurzame 
voedselkeuzes zijn, dan dat het gaat over 
het thema circulariteit in relatie tot voedsel.  
- Binnen de Voedselagenda 2021-2023, als 
tijdelijke stimuleringsagenda, wordt 
momenteel gewerkt aan circulariteit door het 
versterken van korte ketens, waardoor er 
minder voedsel verspild wordt, en aan 
bewustwording voor verminderen van 
voedselverspilling. De vraag is in hoeverre 
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aanleg van voedselbossen bij bso’s/scholen 
bijdraagt aan de circulaire opgave. 
- Op dit moment is er geen focus/doelstelling 
op het aanleggen van voedselbossen bij 
bso’s/scholen binnen de Voedselagenda, en 
binnen andere opgaves en programma’s. 
- Er zijn op dit moment dan geen middelen 
beschikbaar voor uitvoering van deze 
aanbeveling, ook niet voor de gevraagde 
100k. Het is een keuze van een nieuw te 
vormen college om hier middelen voor vrij te 
maken.  

 


